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Oœwiadczenie skierowane do ministra rolnictwa i rozwoju wsi Marka Sawickiego

Szanowny Panie Ministrze!
Zwracam siê do Pana Ministra w zwi¹zku z dramatycznymi apelami bran¿y tytoniowej, zagro¿o-

nej negatywnymi skutkami wprowadzenia tytoniowej Dyrektywy Produktowej EU 2001/37/WE.
Jej podstawowymi za³o¿eniami s¹ zakaz ekspozycji wyrobów tytoniowych w punktach sprzeda¿y

i ujednolicenie opakowañ. Docelowo ma to s³u¿yæ zmniejszeniu sprzeda¿y produktów zawieraj¹cych ty-
toñ, co byæ mo¿e wydaje siê i chwalebne z punktu widzenia przeciwdzia³ania domniemanym negatyw-
nym skutkom palenia papierosów, jednak w bardzo niekorzystny sposób odbije siê na poziomie
produkcji tytoniu w Polsce, która to ga³¹Ÿ rolnictwa stanowi Ÿród³o utrzymania oko³o szeœædziesiêciu ty-
siêcy mieszkañców polskiej wsi. Tymczasem podobne pozytywy – bez tak fatalnych skutków spo³ecz-
no-ekonomicznych – mo¿na by³oby osi¹gn¹æ na przyk³ad przez zwiêkszon¹ profilaktykê
i promowanie zdrowego stylu ¿ycia.

Jeszcze bardziej krytycznie oceniæ trzeba rozwi¹zanie kolejne, polegaj¹ce na wprowadzeniu zakazu
stosowania w produkcji papierosów okreœlonych sk³adników. To w praktyce zlikwiduje ga³¹Ÿ rynku
okreœlan¹ jako American Blend i bêdzie stanowiæ zagro¿enie dla upraw polskiego tytoniu bia³ego i ciem-
nego, a wiêc w ogóle dla 40% polskich plantacji tytoniu.

Na etapie konsultacji spo³ecznych do Komisji Europejskiej wp³ynê³o z Polski a¿ dwadzieœcia tysiêcy
g³osów sprzeciwu. Wdro¿enie tej dyrektywy mo¿e oznaczaæ pozbawienie œrodków utrzymania nie tylko
rolników, ale tak¿e ca³ej rzeszy pracowników bran¿y tytoniowej, w tym pracowników drobnego
handlu. Co wiêcej, wprowadzenie ujednoliconych opakowañ wyrobów tytoniowych mo¿e wp³yn¹æ na
zwiêkszenie procederu podrabiania tych wyrobów i ich przemytu, a to dotkliwie uderzy w akcyzowe
przychody bud¿etu pañstwa. W dobie kryzysu nie mo¿emy pozwoliæ sobie na bezkrytyczne przyjêcie te-
go akurat rozwi¹zania proponowanego przez Komisjê Europejsk¹.

W zwi¹zku z powy¿ej zarysowanymi zagro¿eniami, ja, jako senator Rzeczypospolitej i szef Zwi¹zku
Zawodowego Rolników „Ojczyzna”, zwracam siê do pana ministra z pytaniami: jakie dzia³ania podej-
muje pan w celu przeciwdzia³ania negatywnym skutkom wdro¿enia tytoniowej Dyrektywy Produktowej
UE 2001/37/WE, a tak¿e jakie s¹ mo¿liwoœci zwiêkszenia os³ony dla polskiej bran¿y tytoniowej,
a przede wszystkim dla rolników, producentów tytoniu?
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